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 رايزني  هاي يك ايرلاين خارجي
براي  كاهش سهم پروازهاي ايران

به تازگي شنيده شده اس�ت، يك ايرلاين خارجي در حال رايزني 
براي كاه�ش س�هم ايرلاين  هاي داخل�ي در بازار خارجي اس�ت 
و اي�ن ايرلاين وابس�تگي   ب�ه صهيونيس�م دارد ك�ه در پيگيري 
موض�وع از س�ازمان هواپيماي�ي اع�ام ش�د در ص�ورت تأييد 
ادع�ا از س�وي مقامات ذي ص�اح، طب�ق قانون عم�ل مي كنيم. 
يك ش��ركت هواپيماي��ي اوكرايني ك��ه ظاه��راً برخي مدي��ران آن 
وابستگي هايي  به صهيونيست ها دارند، تلاش مي كنند به بهانه ادامه دار 
بودن تحريم هاي صنعت حم��ل و نقل هوايي در اي��ران و درگير بودن 
ايرلاين  هاي ايراني با تحريم،  انحصار خط هواي��ي تهران- كي يف را  به 
دست گيرند و خود فقط در اين مسير پرواز داشته باشند. اين در حالي 
است شركت هاي هواپيمايي ايران پس از كاهش تحريم هاي صنعت 
حمل و نقل هوايي، در حال افزايش مسيرهاي پروازي خود هستند، 
البته در حال حاضر يكي از ش��ركت هاي هواپيمايي ايراني و  ايرلاين 
اوكرايني پروازه��اي تهران- كي ي��ف را توأمان انج��ام مي  دهند، اما 
شنيده ها حكايت از رايزني هاي مختلف ايرلاين اوكرايني براي كاهش 
سهم ايران در اين مسير و افزايش سهم خود و كسب سود بيشتر دارد. 
يك منبع آگاه در اين باره به خبرنگار فارس گفته است كه از 1/5 سال 
پيش ايرلاين اوكرايني مذكور مجوز پرواز در خط هوايي تهران- كي يف 

را اخذ كرده است و اكنون پروازها را انجام مي دهد.    

 6 هزار مشترك موبايل
درخواست تغيير اپراتور دادند 

رئي�س رگولات�وري گف�ت: در هفت�ه س�وم دوره اج�راي 
آزمايش�ي طرح ترابدپذيري ش�ماره موباي�ل )تغيي�ر اپراتور با 
حف�ظ ش�ماره( 6 ه�زار مش�ترك موباي�ل درخواس�ت تغيي�ر 
اپرات�ور كردند ك�ه ۲۰ درص�د درخواس�ت ها موفق بوده اس�ت. 
به گزارش فارس، علي اصغر عميديان در مراس��م رونمايي از س��امانه 
اندازه گيري و پايش كيفي شبكه ارتباطات زيرساخت كشور، آخرين 
وضعيت اج��راي آزمايش ط��رح ترابدپذيري ش��ماره موبايل )تغيير 
اپراتور با حفظ شماره( را تشريح كرد. معاون وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات گفت: اين طرح به صورت آزمايشي با مجوز 500 نفر در هفته 
اول، 500 تا 750 نفر در هفته دوم و يك هزار نفر در هفته سوم آغاز شد. 
وي توضيح داد: در هفته اول يك درصد موفقيت حاصل شد، در هفته 
دوم، ميزان موفقيت به 10 درصد افزايش يافت و اكنون در هفته سوم 
مرحله آزمايشي طرح تا 20 درصد موفقيت كس��ب كردند. عميديان 
افزود: اكنون در هفته سوم 6 هزار مشترك درخواست جابه جايي اپراتور 

داشتند كه درخواست يك هزار مشترك با موفقيت انجام شد.

معاون شركت بازرگاني 

بهناز    قاسمی
  گزارش  یک

دولتي با اعام آخرين 
وضعي�ت ب�ازار ش�كر 
عنوان ك�رد: روزانه حدود ۱۰ هزار تن ش�كر از 
سوي شركت بازرگاني دولتي و بخش خصوصي 
در بورس كالا عرضه مي شود اما مشتري واقعي 
ن�دارد.  وج�ود  محص�ول  اي�ن  ب�راي 
اخيراً پس از افزايش قيمت شكر در بازار، فعالان 
بخ��ش خصوصي از كمبود ش��كر در ب��ازار خبر 
مي دهن��د اما مقام��ات دولتي تأكي��د دارند كه 
كمبودي در بازار وجود ندارد و نابساماني بازار به 
دليل احتكار سودجويان است، معاون وزير جهاد 
نيز از توزيع 125 هزار تن ش��كر در هفته جاري 
خبر مي دهد و معتقد اس��ت اگر با توزيع ش��كر 
قيمت ها كاهش نيابد، قطعاً دس��ت هاي پش��ت 
پرده اي وجود دارد. در همين حال روز گذش��ته 
حسن عباسي معروفان، معاون شركت بازرگاني 

دولتي با اشاره به نبود كمبود در بازار گفت: امسال 
با توليد 1/6 ميليون تن توليد شكر ركورد 100 
ساله توليد ش��كر در ايران شكسته شده و در 20 
روز گذشته، 1۴0 هزار تن شكر به بورس عرضه 
شده و همين مقدار عرضه نيز بدون مشتري مانده 
اس��ت. چنانچه اظهارات معروف��ان درخصوص 
موجودي شكر در بازار صحت داشته باشد، پس 
چرا قيمت اين كالا به ۴ هزار تومان افزايش يافته 
است و در اين ميان س��تاد تنظيم بازار و سازمان 
حمايت چرا اين گراني هاي اخير شكر را پيگيري 
نمي كند؟ البته شايعاتي وجود دارد مبني براينكه 
ش��ركت بازرگاني دولتي به دلي��ل حفظ منافع 
خريداران خاص ش��كر از اين ش��ركت و بالا نگه 
داش��تن قيمت آن، از توزيع گس��ترده و كاهش 

قيمت آن جلوگيري مي كنند. 
در روز هاي اخير، كمبود ش��كر در س��طح بازار 
باعث شده تا در فروشگاه هاي بزرگ نيز عرضه آن 

متوقف شود به نحوي كه خريداران در طبقات اين 
فروشگاه به ندرت مي توانند شكر مورد نياز خود را 
تهيه و خريداري كنند. در سطح خرده فروشي ها 
هم هر 900 گرم شكر با قيمت ۴ هزار تومان به 
فروش مي رسد، البته بسياري از خرده فروشي ها 
مي گويند شكر در بازار ناياب شده و كارخانجات 
به اميد افزايش بيشتر قيمت ها تمايلي به عرضه 
آن در سطح بازار ندارند. جمشيد مغازه اي دبير 
انجمن شيريني و شكلات و بيسكوييت در همين 
ارتباط مي گويد: از سه ماه پيش كمبود شكر را به 
مسئولان گوشزد كرده بوديم اما آنها تدبيري را 

تاكنون انجام نداده اند. 
وي با بيان اينكه وضعيت امروز شكر بحراني است، 
افزود: قيمت ش��كر صنعتي به ب��الاي 3 هزار 300 
تومان رسيده است و يكسري از كارخانجات به اجبار 
تا شهريور و مهر به تعطيلات تابستاني رفته اند. وي 
تصريح كرد: بورس سقف خريد را از 50 تن قرار داده 

است كه كمتر خريداري امكان خريد اين حجم شكر 
را دارد از آن طرف تحويل ها هم حداقل سه هفته اي 
شده كه اين موضوع امكان فعاليت را از كارخانجات 
گرفته اس��ت. دبير انجمن ش��يريني و شكلات و 
بيسكوييت اضافه كرد: هفته گذشته نامه ديگري به 
مسئولان ارسال كرده ام تا در اسرع وقت يك تدبير 

جدي را براي معضل كمبود شكر به كار گيرند. 
   قنبري: ذخاير استراتژيك ۳ كالا

كاهش يافت
اما مع��اون وزير جه��اد از كاهش مي��زان ذخاير 
اس��تراتژيك برنج، روغن و شكر خبر داده و گفت: 
125هزار تن ش��كر در هفته جاري توزيع خواهد 
شد و با اين اقدام بايد قيمت  اين محصول در بازار 
كاهش يابد و اگر چنين مسئله اي رخ ندهد، حتماً 

دست هاي ديگري پشت پرده هستند. 
علي قنبري با بيان اينكه بر اس��اس مصوبه دولت 
قيمت شكر جلوی در كارخانه 2 هزار و 520 تومان 
تعيين شده اس��ت، اظهارداشت: با در نظر گرفتن 
هزينه هاي توزيع، اين قيمت براي مصرف كننده 
حداكثر بين 2 هزار و 700 تا 2 هزار و 800 تومان 
است. وي با اشاره به اينكه تخليه 55 هزار تن شكر 
در بندر امام ديروز به پايان رس��يده است، گفت: 
علاوه بر اين تخليه 70 هزار تن شكر نيز از ديروز 
در بندر امام آغاز شده اس��ت. مديرعامل شركت 
بازرگاني دولتي ايران با بيان اينكه اين شركت براي 
ذخاير استراتژيك خود بايد 176 هزار تن شكر در 
سال جاري وارد كند، اظهار داش��ت: علاوه بر ما، 
بخش خصوصي نيز اقدام به واردات اين محصول 
مي كند. قنبري با بيان اينكه 50 درصد نياز ما به 
شكر از طريق توليد داخلي تأمين مي شود، افزود: 

50 درصد از اين محصول نيز بايد وارد شود. 
به گفته معاون وزير جهاد كشاورزي، نياز كشور 
به ش��كر بين 2/2 تا 2/۴ ميليون ت��ن و ميزان 
توليد داخل بين 1/2 تا 1/۴ ميليون تن اس��ت. 
وي همچنين از كاهش ميزان ذخاير استراتژيك 
ش��كر، روغن و برنج در كش��ور خبر داد و گفت: 
به دستور وزير جهاد كش��اورزي، ميزان ذخاير 
استراتژيك ش��كر از 300 هزار تن به 176 هزار 
تن كاهش يافته اس��ت، ضمن اينكه ميزان اين 
ذخاير درباره برنج و روغن نيز از 300 هزار تن به 

150 هزار تن رسيده است. 
قنبري دليل اين مسئله را علاوه بر حمايت از توليد 
داخل، بالا بودن هزين��ه نگهداري اين محصولات 
اعلام كرد و گفت: زماني كه م��ا تحريم بوديم، به 
بازارهاي جهاني اعتم��ادي نبود و به همين دليل 
باي��د در ميزان ذخاير اس��تراتژيك كش��ور دقت 
مي كرديم. وي ادامه داد: اما در حال حاضر با كاهش 
تنش ها، شرايط بهتري فراهم شده و ما هر زمان كه 
بخواهيم مي توانيم اقدام به واردات اين محصولات 
كنيم، بنابراين نيازي نيست كه ميزان زيادي از آنها 

را وارد و با هزينه بالا نگهداري كنيم.

لايحه تأمين منابع مالي پايدار شهرداري ها 
در شوراي عالي شهرسازي 

اگر چ�ه در پس ني�ت دولتي ه�ا از طرح مس�ئله تراكم فروش�ي 
ش�هرداري ها ب�راي كس�ب درآم�د مقاص�د سياس�ي خوابيده 
بود و بع�د از ط�رح اين مس�ئله هي�چ راه حل�ي را ارائ�ه ندادند 
اما معاون معم�اري و شهرس�ازي وزي�ر راه و شهرس�ازي گفت: 
ش�هرداري ها بايد براي اداره ش�هر منابع مالي پاي�دار در اختيار 
داش�ته باش�ند، از اي�ن رو لايح�ه تأمي�ن مناب�ع مال�ي پاي�دار 
شهرداري ها در دس�تور كار شوراي عالي شهرس�ازي قرار دارد. 
به گزارش »جوان«، معاون معماري و شهرسازي وزير راه و شهرسازي روز 
گذشته در نشست خبري مدعي شد 79 درصد درآمد شهرداري ها به طور 
مستقيم به عوارض تراكم، عوارض پروانه هاي ساختماني، اخذ جريمه  
از كميس��يون ماده 100، عوارض بر تفكيك اراضي ساختمان و حذف 
پاركينگ ها تأمين مي شود. اما وي تقريباً اشاره اي به اين نكرد كه اصلًا 
اين سبك درآمدزايي شهرداري ها از كي متداول شده و اصولاً جايگزين 
اين درآمدها چيست و آيا اصولاً سهم پرداختي ماليات بنگاه هاي تجاري 
و واحدهاي مسكوني در قبوض مختلف دريافتي از شهروندان صرف چه 
كارهايي مي شود. پيروز حناچي با اشاره به اينكه يكي از موضوعاتي كه 
شوراي عالي شهرسازي و معماري روي آن تحقيق مي كند، منابع مالي 
پايدار و تأثير آن بر اداره شهرهاست، ادامه داد: يكي از اصلي ترين عواملي 
كه مي تواند بر اثر آن طرح هايي كه به دليل نرسيدن منابع مالي اجرا نشود، 

منابع مالي پايدار است كه شهرداري ها بايد در اختيار داشته باشند. 
وي افزود: طبق آمار استخراجي 79 درصد از درآمد شهرداري ها به طور 
مستقيم به عوارض تراكم، عوارض پروانه هاي ساختماني، جريمه هاي 
كميس��يون ماده 100، عوارض بر تفكيك اراضي ساختماني و حذف 
پاركينگ ها به دس��ت مي آيد. معاون معماري و شهرس��ازي وزير راه و 
شهرسازي خاطرنشان كرد: اين درآمدها به غير از عوارض پايدار سوخت، 
نوسازي، كسب و پيش��ه، گاز، برق و عوارض بليت هواپيماست كه اين 
موارد 12 درصد بودجه ش��هرداري ها را به خود اختصاص داده اس��ت. 
حناچي با اشاره به اينكه با روند تأمين مالي در شهرداري ها بايد به شكل 
صحيح برخورد كنيم و براي آن منابع مالي پايدار و سالم تهيه ببينيم، 
ادامه داد: وابستگي نظام مديريت شهري و شهرداري ها به عوارض كه 

حدود 79 درصد است نمي تواند باعث توسعه شهري شود. 
وي با بيان اينكه اخذ جريمه ماده 100 غيرقانوني اس��ت، تأكيد كرد: 
نگراني رئيس جمهور از 79 درصد تأمين مناب��ع مالي از اخذ عوارض 
نگراني بجايي اس��ت به طوري كه لايح��ه تأمين مناب��ع مالي پايدار 
شهرداري ها در دستور كار قرار دارد. معاون معماري و شهرسازي وزير 
راه و شهرسازي با اشاره به اينكه منابع مالي از كجا تأمين شود و كيفيت 
شهري نقش بس��زايي دارد، گفت: وضعيت بودجه شهرداري تهران از 
سال 86 تا س��ال 91 نش��ان مي دهد كه تأمين بودجه شهرداري ها از 
عوارض ساختماني بيش از 80 درصد است و در حال حاضر نيز در همين 
حد باقي مانده است، اين آمارها نشان مي دهد اگر به اين وضعيت ادامه 

دهيم اداره اين شهر با اين وضعيت به مشكل خواهد خورد. 
وي با اشاره به كميسيون ماده 5 قانون تأمين شوراي عالي شهرسازي، 
گفت: شوراي عالي شهرسازي و معماري كميس��يون ماده 5 را مجبور 
كرده است تا تمام مصوبات اين كميس��يون منتشر شود چراكه اگر اين 
مصوبات منتشر نشود جزو تخلفات محسوب مي شود. معاون معماري و 
شهرسازي وزير راه و شهرسازي با اشاره به اينكه اعضاي كميسيون ماده 
5 از وزارت نيرو، جهاد كشاورزي و محيط زيست تشكيل مي شود، گفت: 
طبق گزارشي كه از سال 90 تا 92 كميسيون ماده 5 از 22 منطقه شهر 
تهران ارائه كرده مشخص شده است از 156 بند مصوبه بيشترين مصوبات 
و بررسي ها مربوط به بلندمرتبه سازي در منطقه يك حدود 36 مورد است 
و در مرحله دوم بيش��ترين آمار مربوط به تغيير كاربري در منطقه يك 
بوده است. حناچي با اشاره به اينكه مناطق يك تا 6 بيشترين تقاضا براي 
بلندمرتبه سازي را به خود اختصاص داده اند، گفت: به اعتقاد بنده منطقه 
22 شهر تهران مانند قطاري است كه به دليل بالا بودن ساخت وساز از 
صدور پروانه هاي ساختماني و بلندمرتبه سازي ها از ريل خارج شده است 

كه هيچ ارتباطي با طرح جامع و طرح تفصيلي ندارد. 

 

دستورالعمل خريد و فروش ارز به نرخ بازار 
آزاد به شبكه بانكي كشور ابلاغ شد

بانك مرك�زي جمهوري اس�امي اي�ران با اس�تناد ب�ه بند )ج( 
م�اده )۱۱( و بند )ال�ف( م�اده )4۲( قان�ون پولي و بانكي كش�ور 
مص�وب ۱8 تي�ر م�اه ۱۳5۱ و همچنين م�اده )8۱( قان�ون برنامه 
پنج�م توس�عه، »دس�تورالعمل و ضواب�ط اجراي�ي خري�د و 
ف�روش ارز ب�ه ن�رخ آزاد« را ب�ه بانك ه�اي عام�ل اب�اغ كرد. 
به گزارش روابط عمومي بانك مركزي، اين دستورالعمل درصدد است 
عمليات ارزي اش��خاص حقيقي و حقوقي را به كان��ال بانكي هدايت و 
ريسك عملياتي فعالان اقتصادي را كاهش دهد. بر اساس اين بخشنامه 
بانك ها  مي توانند درآمدهاي ارزي حاصل از صادرات غيرنفتي اشخاص 
حقيق��ي و حقوق��ي و ارز ورودي به كش��ور از طري��ق نمايندگي هاي 
ديپلماتيك مقيم ايران و سرمايه گذاران خارجي را به نرخ آزاد خريداري 
كنند. بر اس��اس ترتيبات جديد بانك ها مي توانن��د ارزهاي خريداري 
شده موضوع اين دس��تورالعمل را در چارچوب مجموعه مقررات ارزي 
يا از طريق صرافي هاي معتبر به فروش برسانند، ضمن اينكه فروش ارز 
خريداري شده به ساير بانك ها و صرافي ها نيز مجاز است. نرخ خريد و 

فروش ارز بر اساس توافق بانك و مشتري تعيين خواهد شد. 

حادثه در جريان بازسازي پتروشيمي بوعلي سينا

سوختگي ۹ نفر با اسيد
سوختگي با اس�يد در پتروشيمي بوعلي س�ينا، چند ساعت كار 
بازسازي واحد پارازايلين پتروشيمي بوعلي را با وقفه همراه كرد. 
واحد پارازايلين پتروش��يمي بوعلي س��ينا در منطقه ماهشهر پس از 
آتش سوزي دو هفته گذش��ته هم اكنون در حال بازسازي است. صبح 
ديروز در جريان بازس��ازي اين واحد، در حالي كه برنامه اسيدش��ويي 
توسط كاركنان در حال انجام بود، ريزش اسيد روي بدن 9 نفر از كاركنان 
باعث س��وختگي آنها با اسيد شد. »عبدالرسول دش��تي« مدير روابط 
عمومي و امور بين الملل هلدينگ پتروشيمي خليج فارس درخصوص 
اين حادثه به تسنيم گفت: در جريان اسيدشويي واحد پارازايلين، چند 
تن از كاركنان با اسيد دچار سوختگي ش��دند كه بلافاصله به درمانگاه 
منتقل شده و به صورت س��رپايي كارهاي لازم براي مداواي آنها انجام 
شد. وي افزود: از آنجا كه برنامه ريزي شده واحد پارازايلين پتروشيمي 
بوعلي در كمترين زمان ممكن به مدار بهره برداري بازگردد، به صورت 
2۴ ساعته در اين واحد عمليات بازسازي و تعمير در حال انجام است و 
مديرعامل اين مجتمع كه به صورت مستمر بر سر كار حضور داشت، به 
علت خستگي بيش از حد، دچار تپش قلب شد و طبق توصيه پزشك 
براي استفاده از سِرُم و استراحت به درمانگاه منتقل شد كه حال عمومي 
وي اكنون مساعد است. دشتي با بيان اينكه »حادثه سوختگي جزئي با 
اسيد، عمليات بازسازي واحد پارازايلين را دچار اختلال نكرده است«، 
گفت: پيش بيني شده تا طي هفته آينده، واحد صدمه ديده پارازايلين 

بوعلي سينا آماده بازگشت به مدار بهره برداري شود.

شكرخوارها شكر نمي خواهند؟!
معاون وزير: مقصر ما نيستيم!

ادعاي يك مقام دولتي: گران فروشان،  شكر ارزان نمي خرند

لايح�ه جديد برنامه شش�م با ۱۱ م�اه تأخير به 
مجل�س رف�ت ت�ا در عم�ل س�ازمان برنام�ه 
دول�ت يازده�م برنامه توس�عه دول�ت بعدي 
را تدوي�ن كن�د ك�ه لاب�د دول�ت بع�دي نيز 
در عم�ل مس�ير خ�ود را خواه�د رف�ت. 
به گزارش »جوان«، با وج��ود تصويب اوليه برنامه 
ششم توسعه در كميسيون تلفيق مجلس نهم و ارائه 
همان لايحه به مجلس دهم كه بيشتر شبيه كليات 
ورزوها بود عمل بعد از اصلاحات و اعمال نظرهاي 
بيشتر دولت يازدهم براي تصويب به مجلس تقديم 
شد؛ برنامه اي كه تقريباً از خرداد ماه سال گذشته 
معلوم بود ب��ا كم كاري هاي دولت و دل بس��تن به 

وعده هاي برجام به مجلس قبلي نمي رسد. 
اگرچه برنامه ششم توسعه در كميسيون تلفيق 
مجلس نهم تصويب شد، اما مخالفت نمايندگان با 
شيوه برنامه نويسي دولت و ارائه يك برنامه كلي به 
اسم برنامه ششم سبب شد دولت لايحه جديدي 
را به مجلس ارسال كند. محمدباقر نوبخت، چهارم 
مرداد ماه اين لايحه را براي بررس��ي به مجلس 
ارسال كرده و قرار است اين لايحه در اولين جلسه 
علني مجلس شوراي اسلامي در هفته آينده اعلام 
وصول شود. غلامرضا كاتب در گفت وگو با سايت 
خبري مجل��س، از تقديم لايحه برنامه شش��م 
توسعه به مجلس خبر داده اما اين توضيح را نداده 
كه آيا ايرادات اصلي كه بر لايحه وارد بود، برطرف 
شده يا خير و آيا دولت بالاخره از موضع خود كوتاه 
آمده است؟ وي تنها به برخي از اولويت هاي برنامه 
مانند آب و محيط زيست اشاره كرده كه در برنامه 

پيشين هم به آن اشاره شده بود. 
اختلاف اصل��ي دولت و مجلس بر س��ر ش��يوه 
برنامه نويس��ي دولت ب��ود. دولت از هم��ان ابتدا 

»لايحه احكام مورد نياز اجراي برنام�ه شش���م 
توس��عه« را به مجلس ارس��ال كرد، در حالي كه 
مجلس در انتظار »لايحه برنامه ششم توسعه« بود 
به عبارتي دولت خواسته بود احكام كلي را مجلس 

تصويب كند و شيوه اجرا را به دولت بسپارد. 
مجلس از همان ابتدا با اين ش��يوه تصويب برنامه 
شش��م مخالفت كرد اما دولت لايحه را به مجلس 
فرس��تاده و تغييري در آن ايجاد نمي كرد. حاصل 
بررسي چندماهه اين برنامه در كميسيون تلفيق، 
تصويب 31 ماده اي��ن برنامه و اضافه ش��دن 88 

پيشنهاد الحاقي از جانب مجلس نهم به آن بود. 
در نهايت پس از حواش��ي بس��يار برنامه ششم در 
كميس��يون تلفيق تصويب ش��د اما اين تصويب 
همزمان با آخرين روزهاي عمر مجلس نهم بود و با 
فشار دولت و دخالت مستقيم علي لاريجاني، كار 

تصويب برنامه ششم به مجلس دهم سپرده شد. 
حاميان دولت گمان مي كردند كار تصويب برنامه 
ششم با شكل پيشين در مجلسي همسوتر با دولت 
آسان تر است اما ظاهراً دولت اشتباه كرده بود، چون 
از همان ابتداي امر، مجلس دهم هم مخالفت خود 
را با شكل برنامه ششم توسعه اعلام كرد و از دولت 

خواست لايحه جديدي به مجلس ارسال كند. 
مسعود پزش��كيان با انتقاد به لايحه برنامه ششم 
توسعه گفته بود: »لايحه برنامه ششم به هيچ وجه 
شكل برنامه نداش��ت و تنها مجوزي براي اجراي 
برنامه بود. زماني كه ما از برنامه مطلع نيس��تيم، 
مجوز دادن از لحاظ علمي و قانوني بي معناست«؛ 
سخني كه نش��ان مي داد مجلس خواستار تغيير 

لايحه برنامه ششم توسعه است. 
اما رئيس سازمان مديريت و برنامه ريزي پيش از 

آن اعلام كرده بود »ما در چندين جلد پيوس��ت 
تمام استراتژي ها، راهبردها و اهداف برنامه ششم 
توسعه را مشخص كرده ايم و همه آنها را به صورت 
يك مجموعه به نمايندگان مجلس داده و هرآنچه 
مجلس نياز دارد را در اختيار آنها قرار داده ايم.« 
گفته اي كه نشان مي داد دولت هم مصر بر تصويب 
همان برنامه اس��ت و تصميمي براي تغيير اين 
برنامه ندارد. با اين حال جلسات مشتركي ميان 
دولت و مجلس جديد برگزار ش��د و از آن جمله 
جلسه مشترك پزش��كيان و محمدباقر نوبخت 
بود. گويا در اين جلسات دولت بالاخره به خواسته 
مجلس تن داده و برنامه جديدي را تدوين كرده 
اس��ت. هنوز خبري از تفاوت هاي اي��ن لايحه با 
لايحه پيشين عنوان نشده و مشخص نيست چه 

تغييراتي در برنامه ايجاد شده است. 
هفته آينده برنامه ششم در صحن مجلس اعلام 
وصول و احتمالاً كار بررس��ي آن در كميسيون 
تلفيق شروع مي شود. با اين حساب كار بررسي و 
تدوين و تأخير برنامه ششم با تأخيري يك ساله 
مواجه شده است، چون دولت با چهار ماه تأخير 
برنامه را دي ماه س��ال گذشته به مجلس داده و 
هفت ماه هم از تاريخ گذشته است، با اين حساب 
11 ماه زمان براي تدوين و حواش��ي سياس��ي 
برنامه صرف شده است، بايد ديد آيا دولت بعدي 
به اين مصوباتي كه در دولت فعلي تدوين ش��ده 
تن خواهد داد؟ تجربه ك��ه اين را به خصوص در 
دولت هاي هش��تم و نهم و دهم اثب��ات نكرده و 
همواره دولت ها ميان آنچه به نام برنامه توسعه اي 
تصويب شده با اجرا فاصله اي بسيار داشته اند، به 
نحوي كه همواره درصد تحقق برنامه ها كمتر از 

50 درصد بوده است.

برنامه توسعه براي دولت بعدي تدوين مي شود 
دولت كار خود را كرد؛ لايحه جديد برنامه ششم با ۱۱ ماه تأخير به مجلس رفت

مهران   ابراهیمیان
  مجلس

در پي گ�زارش تحليلي روزنام�ه »جوان« در م�ورد عملكرد 
ضعيف ش�ركت دولتي س�يمان صوفيان )متعلق به سازمان 
تأمين اجتماع�ي( و همچنين تذكر نماينده م�ردم اروميه در 
مجلس ش�وراي اس�امي در اين خصوص به وزير كار، تعاون 
و رفاه اجتماع�ي، مديرعامل اين ش�ركت بركن�ار و فريدون 
رحماني سكام مديريت اين شركت بورسي را در دست گرفت. 
اواخر خرداد ماه و همچنين اوايل تيرماه سال 95 روزنامه جوان 
دو گزارش تحليلي در مورد عملكرد ش��ركت س��يمان صوفيان 
در س��ال 9۴ با عنوان »بي تفاوتي وزارت كار ب��ه ضعف عملكرد 
شركت هاي زيرمجموعه اش« منتش��ر كرد كه در اين گزارش به 
درصدي سود شركت دولتي سيمان صوفيان در  سقوط آزاد 90 

سال 9۴نسبت به سال ماقبل اشاره شده بود. 
در پي انتش��ار گزارش »جوان« در مورد عملكرد ضعيف مديريت 
در سيمان صوفيان، نادر قاضي پور در صحن علني مجلس شوراي 
اسلامي اين گزارش را قرائت كرد و از علي ربيعي وزير كار، تعاون و 

رفاه اجتماعي در اين باره توضيح خواست. 
حال با آنكه مدت زمان زيادي از گزارش »جوان« نسبت به ضعف 
عملكرد ش��ركت صوفيان نمي گذرد، مديرعامل پيشين شركت 
س��يمان صوفيان بركنار و فريدون رحماني ب��ه مديرعاملي اين 
شركت بورسي منصوب شد. به نظر مي رسد با نقش آفريني صحيح 
رس��انه هاي انقلابي از اين پس مديرعامل ش��ركت هاي دولتي، 
نيمه دولتي، شبه دولتي و عمومي )سهامي عام يا خاص( بايد در 

عملكرد خ��ود حداكثر دقت و مراقبت را كنند تا در س��الي كه از 
سوي مقام معظم رهبري با عنوان »اقدام و عمل« نامگذاري شده 
است، بتوانند ضمن تأمين حدكثر بازدهي در شركت هم در تحقق 
بهره وري، شفافيت مالي و سلامت مالي پيشرو باشند و هم اينكه 

حقوق سهامداران عمده و جزء را به خوبي رعايت كنند.
 شركت سيمان صوفيان متعلق به سازمان تأمين اجتماعي در حالي 
كل سود سهام خود براي دوره هاي منتهي به 9۴/12/29 به بورس 
را ۴0 ميليارد تومان پيش بيني كرده بود كه در كمال شگفتي در 
روز برگزاري مجمع در خرداد 95 مشخص شد فقط ۴ ميليارد تومان 
سود محقق شده است كه به معناي انحراف معيار منفي 90 درصدي 

سود برآوردي 9۴ به سود محقق شده است.

در پي گزارش تحليلي روزنامه »جوان« نسبت به عملكرد ضعيف يك شركت دولتي 

مديرعامل شركت صوفيان تغيير كرد

    صنعت

پس از ۱۰ سال از عمر سهام عدالت
توزيع سهام عدالت در سال انتخابات 

ادامه از صفحه اول
مش��اور رئيس كل س��ازمان خصوصي س��ازي در ادامه افزود: مجمع 
تعدادي از ش��ركت هاي واگذار ش��ده هنوز برگزار نش��ده در نتيجه 
نمي توانيم بگوييم بابت يك ميليون تومان س��همي كه به شهروندان 
تعلق گرفته تا چه ميزان آزادس��ازي صورت خواهد گرفت اما تا پايان 
سال ميزان آن مشخص خواهد شد. سيدجعفر سبحاني در گفت وگو با 
ايسنا، درباره  آزادسازي و سود سهام عدالت گفت: هيچ گونه تأخيري 
در آزادسازي سهام عدالت اتفاق نيفتاده، سهام عدالت مطابق 10 ساله 

دوره مالي خود جلو رفته است. 
وي ادامه داد: از ابتداي سال 1385 سهام عدالت شروع شده و در پايان 
سال 139۴، 10 سال مورد نظر سهام عدالت به اتمام مي رسد ولي عمده 
اين 60 شركت كه پروسه واگذاري آنها انجام مي شود، سال مالي شان 
اسفندماه سال 139۴ به اتمام مي رسد، بنابراين مجامع آنها هنوز برگزار 
نشده و طبيعي است كه وقتي مجامع برگزار نشود، ما نمي دانيم سود 
سال 139۴ چقدر است. مشاور رئيس كل س��ازمان خصوصي سازي 
افزود: بعضي از آن شركت ها هم سال مالي شان خردادماه سال 1395 
تمام مي شود و طبق قانون شركت ها تا چهار ماه بعد از اتمام سال مالي 
فرصت دارند مجامع خود را برگزار كنند. تعداد ش��ركت هايي كه سال 
مالي شان در خردادماه سال 1395 به پايان مي رسد سه يا چهار شركت 
است و تقريباً 55 شركت از 60 شركت سال مالي شان در اسفندماه سال 
139۴ به پايان رسيده اس��ت و با توجه به اين موضوع و اينكه مجامع 
شركت ها برگزار نشده، ما نمي توانس��تيم در فروردين ماه سال 1395 

آزادسازي سهام عدالت را انجام دهيم و سود را اعلام كنيم. 
سبحاني توضيح داد: شركت ها قانوناً هشت ماه پس از برگزاري مجامع 
فرصت دارند سود را به سهامداران شان بدهند، حالا اين سهامداران چه 
سهامداران سهام عدالت باشند و چه ديگران. با اين توضيحات بايد بگويم 
تقريباً تا پايان اسفندماه سال 1395 به همه شهروندان اعلام خواهيم 
كرد چه مقدار به س��هام عدالت س��ود پرداخت خواهد شد و چه مقدار 
بازپرداخت خزانه صورت مي گيرد. همچنين ديگر اطلاعات درباره  سهام 

عدالت در آن زمان به تمامي شهروندان اعلام مي شود. 
وي افزود: ش��ش دهكي كه مشمول س��هام عدالت مي ش��وند از نظر 
جمعيتي ۴9 ميليون نفر هس��تند، به دو ده��ك پاييني جمعيت 50 
درصد تخفيف داده مي شود كه اين افراد شامل اشخاص تحت پوشش 
كميته امداد، سازمان بهزيستي و روستايي هاي فاقد شغل هستند. اگر 
تصور كنيم كه تا پايان سال 50 درصد از سهام عدالت آزادسازي شود، 
آن دو دهك مي توانند كاملًا سهام شان را بگيرند. حالا اينكه چطور اين 
سهام گرفته ش��ود در لايحه اصلاح مواد از سياست هاي اصل ۴۴ ديده 
شده است. براي بقيه دهك ها هم به ميزاني كه آزادسازي صورت گيرد 

مي توانند سهام خود را دريافت كنند. 
مشاور رئيس كل سازمان خصوصي سازي تصريح كرد: سهام عدالت طرحی 
10 ساله بود كه در پايان سال 139۴، 10 س��ال طرح به اتمام رسيد ولي 
با توجه به اينكه مجامع تعدادي از ش��ركت ها هنوز برگزار نشده در حال 
حاضر به طور دقيق نمي توان گفت چقدر ما توانسته ايم تا پايان سال 1395 
به حساب خزانه واريزي داشته باشيم. الان مبلغي حدود 18هزار ميليارد 
تومان واريز شده است. سبحاني با اشاره به پرداخت سود سهام عدالت در 
سال هاي گذشته اظهار كرد: بعضي از مشمولان يك مرحله، بعضي ها دو 
مرحله و بعضي ديگر سه مرحله سود سهام عدالت دريافت كرده اند كه مبلغ 
آنها ۴0، 80 و 120 تومان بوده است كه البته اين مبلغ هم نبايد پرداخت 
مي شد، چراكه وقتي آزادسازي سهام صورت نگرفته و هنوز قسط ها پرداخت 
نشده، سودي نبايد داده شود، ولي در دوره هاي قبل و دولت گذشته به دلايل 

مختلف كه چندان منطقي هم نبوده اين سودها پرداخت شده است.

  صعود قيمت سكه تا يك ميليون و 116 هزار تومان
  سهميه بندي صادرات كلينكر منتفي شد
  سهم روستاها از اقتصاد ملي 26/6 درصد

  زنگنه: پتروشيمي ها HSE را رعايت نكنند، خوراكشان قطع مي شود
  ردپاي دلال ها در ورشكستگي »پلي اكريل ايران«


